



1050 NORTH MILLS AVE. • CLAREMONT, CA 91711-6101

09 December 2021

RE: Review Letter for Shakeeva Botagoz

To whom it may concern:

I am the international advisor for Ms. Botagoz Shakeeva, who has recently completed her doctoral dissertation manuscript entitled "Kazakh ethnicity in the context of the formation of the national identity of Kazakhstan (Казахская этничность в контексте формирования национальной идентичности Казахстана) for the Department of Political Sciences at Al-Farabi KazNU. I met with Ms. Shekeeva several times to discuss her project design and arguments while she was a visiting student at my institution, Pitzer College, in Los Angeles, California (USA). We have also kept in touch over email and by phone since that time.

The contemporary role of clans and informal relationships in Kazakhstan is of particular interest in relation to the question of nation building. Ms. Shakeeva's dissertation raises the crucial question of the historical legacies and sources of Kazakh identity in the national leadership's attempts to create a successful state following the collapse of the USSR. Kazakhstan represents a unique case in that during the Soviet period, the Kazakh SSR underwent significant russification, including the influx of Russian/Slavic populations and the marginalization of Kazakh language in education and professional life. Today, nearly 25 years after independence, government policy continues to be impacted by this history.

The strength of the dissertation is threefold: It merges 1) theoretical grounding in local scholarship and Western political theory with 2) Ms. Shakeeva's close contextual knowledge of the country's post-Soviet social and political realities. In addition, 3) Ms. Shakeeva has conducted and drawn upon an array of research methods for the dissertation. Let me break down these three components in detail. What is particularly impressive is Ms. Shakeeva's knowledge of the English-language theoretical literature on clans, informal politics, and state building. In addition to a strong theoretical foundation, the dissertation compares Kazakhstani sources, including major public figures in the debate over identity and the state. The dissertation also builds upon the impressive scholarship of local scholars who have studied this issue in depth.

Last but certainly not least, the dissertation's data and empirical evidence include results of public opinion surveys, primary sources in Russian and Kazakh languages; secondary sources/scholarship in Russian, Kazakh, and English; and other qualitative and quantitative methods.

Ms. Shakeeva's dissertation thus accomplishes the complex work of a scholar: She places her argument and contribution within the broader literature on nation identity in general and the Kazakhstan case in particular; to do so, she draws on well-known international and Kazakhstani scholarship; and she applies diverse data to demonstrate empirically her arguments. I believe that this



PITZER COLLEGE

A MEMBER OF THE CLAREMONT COLLEGES

1050 NORTH MILLS AVE. • CLAREMONT, CA 91711-6101

approach represents a valuable contribution to political science. Based on her writing and analytical skills, she will be able to make a significant impact as an academic in Kazakhstan, as well as internationally. Indeed, in a recent article published in English, Ms. Shakeeva demonstrates great promise in reaching a wide audience of scholars and students who share her research interests.

If you have any questions or desire further information, please do not hesitate to contact me at barbara.junisbai@pitzer.edu. Thank you.

Sincerely,

Barbara Junisbai, PhD
Associate Professor of Organizational Studies
Pitzer College
<https://www.pitzer.edu/academics/faculty/barbara-junisbai/>

ПИТЦЕР КОЛЛЕДЖ

член Консорциума колледжей Клермонт
1050 Норс миллс авеню, Клермонт, Калифорния 91711-6101

09 декабря 2021

Стзыв для Шакеевой Ботагоз

По месту требования:

Я являюсь зарубежным консультантом г-жи Ботагоз Шакеевой, которая недавно завершила свою докторскую диссертацию на тему «Казахская этничность в контексте формирования национальной идентичности Казахстана» для кафедры политологии и политических наук КазНУ имени Аль-Фараби. Я несколько раз встречалась с г-жой Шакеевой, чтобы обсудить ее диссертацию, когда она была приглашенной докторанткой в Питцер Колледже, в Лос-Анджелесе, штата Калифорния (США). С тех пор мы также поддерживаем связь по электронной почте и по телефону.

Наличие кланов и неформальных отношений в современном Казахстане представляет особый интерес в связи с вопросом национального строительства. Диссертация г-жи Шакеевой поднимает важнейший вопрос об историческом наследии и источниках казахской идентичности в попытках национального руководства создать успешное государство после распада СССР. Казахстан представляет собой уникальный случай в том, что в советский период Казахская ССР претерпела значительную русификацию, включая приток русского/славянского населения и маргинализацию казахского языка в образовании и профессиональной жизни. Сегодня, спустя почти 25 лет после обретения независимости, эта история продолжает влиять на политику правительства.

Три значимые аспекты диссертации: 1) умелое сочетание западной политической теории с теориями отечественной науки; 2) владение знанием о постсоветских социальных и политических реалиях страны. Кроме того, 3) г-жа Шакеева провела и использовала ряд методов исследования для диссертации. Позвольте мне подробно разобрать эти три компонента.

Что особенно впечатляет, так это знание г-жой Шакеевой англоязычной теоретической литературы по кланам, неформальной политике и государственному строительству. Помимо прочной теоретической базы, в диссертации сопоставляются казахстанские источники, в том числе крупных общественных деятелей в спорах об идентичности и государстве. Диссертация также опирается на значимые исследования отечественных ученых, которые глубоко изучили этот вопрос.

И последнее, но не менее важное: данные диссертации и эмпирические данные включают результаты опросов общественного мнения, первичные источники на русском и казахском языках; вторичные источники/научные исследования на русском, казахском и английском языках; и другие качественные и количественные методы.

Таким образом, г-жа Шакеева завершила сложную исследовательскую работу: ее диссертация включает обоснованные аргументы и является вкладом в исследование национальной

идентичности в Казахстане; для этого она опирается на известные международные и казахстанские исследования; и применяет разнообразные данные, чтобы эмпирически продемонстрировать свои аргументы. Я считаю, что этот подход представляет собой ценный вклад в политологию. Основываясь на свои исследовательские и аналитические способности, она сможет оказать значительное влияние как ученый в Казахстане, а также и на международном уровне. Действительно, в недавней статье, опубликованной на английском языке; г-жа Шакеева демонстрирует большие надежды на охват широкой аудитории ученых и студентов, разделяющих ее исследовательские интересы.

Если у вас есть какие-либо вопросы или вы хотите получить дополнительную информацию, пожалуйста, не стесняйтесь обращаться ко мне по адресу barbara.junisbai@pitzer.edu. Спасибо.

Искренне

/подпись/

Барбара Жунисбай, PhD

Ассоциированный профессор
организационных исследований

Питцер Колледж

<https://www.pitzer.edu/academics/faculty/barbara-junisbai/>